CHINESE JOURNAL OF GEOPHYSICS

文章快速检索

English

GO

地球物理学报 » 2013, Vol. 56 » Issue (5):1734-1744 doi:10.6038/cjg20130531

应用地球物理学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

首页 | 期刊介绍 | 编委会 | 投稿指南 | 期刊订阅 | 广告合作 | 留 言 板 | 联系我们

◀◀ 前一篇

后一篇 >>

引用本文(Citation):

颜志丰, 琚宜文, 唐书恒, 侯泉林, 朱宝存, 王国昌.沁水盆地南部煤层气储层压裂过程数值模拟研究. 地球物理学报, 2013,56(5): 1734-1744,doi: 10.6038/cjg20130531

YAN Zhi-Feng, JU Yi-Wen, TANG Shu-Heng, HOU Quan-Lin, ZHU Bao-Cun, WANG Guo-Chang. Numerical simulation study of fracturing process in coalbed methane reservoirs in southern Qinshui basin. Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(5): 1734-1744, doi: 10.6038/cjg20130531

沁水盆地南部煤层气储层压裂过程数值模拟研究

颜志丰1,2,3, 琚宜文1, 唐书恒4, 侯泉林1, 朱宝存5, 王国昌1*

- 1. 中国科学院计算地球动力学重点实验室,中国科学院大学,地球科学学院,北京 100049:
- 2. 煤层气资源与成藏过程教育部重点实验室,江苏徐州 221116;
- 3. 河北工程大学资源学院,河北邯郸 056038;
- 4. 中国地质大学(北京) 能源学院,北京 100083;
- 5. 中煤地质工程总公司大地特勘分公司,北京 100073

Numerical simulation study of fracturing process in coalbed methane reservoirs in southern Qinshui basin

YAN Zhi-Feng^{1,2,3}, JU Yi-Wen¹, TANG Shu-Heng⁴, HOU Quan-Lin¹, ZHU Bao-Cun⁵, WANG Guo-Chang¹*

- 1. Laboratory of Computational Geodynamics, Chinese Academy of Sciences, College of Earth Science, University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China;
- 2. Key Laboratory of Coalbed Methane Resources & Reservoir Formation History, Ministry of Education, Xuzhou Jiangsu 221116, China;
- 3. School of Resource Science, Hebei University of Engineering, Handan Hebei 056038, China;
- 4. School of Energy Resources, China University of Geosciences, Beijing 100083, China;
- 5. Beijing Dadi Specific Exploration Branch, China Coal Geological Engineering Corporation, Beijing 100073, China

摘要 参考文献 相关文章

Download: PDF (1601 KB) HTML (0 KB) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要

储层改造是煤层气井提高产能的重要措施,水力压裂是煤层气储层改造的重要方法.为研究煤层气储层压裂过程及其天然裂缝对煤储层压裂时破裂压力的影响,本文以山西沁水盆地南部高煤级煤矿区为研究区,运用有限元数值模拟方法,计算不同地应力条件下、裂缝处于不同位置时煤储层的破裂压力.结果表明: (1)不同类型地应力场对破裂压力的影响不同.对于均匀应力场,破裂压力随着围压的增大而增大,其增幅约为围压的两倍;对于非均匀应力场,当一个水平主应力不变时,破裂压力会随着水平主应力差的增加而减少; (2)如果地应力条件不变,煤储层破裂压力随着天然裂缝与最大水平主应力方向夹角的增加而增加,水平主应力差越大煤储层破裂压力增幅也越大; (3)在有天然裂隙的地层中进行压裂,当天然裂缝的方位不同时压裂裂缝既可能是沿着天然裂缝扩展的裂缝,也可能是压裂过程中产生的新裂缝,因此天然裂缝的方位对破裂压力具有一定的影响.

关键词 煤层气开发, 煤储层, 压裂过程, 天然裂缝, 数值模拟

Abstract:

Reservoir reconstruction is a significant approach to enhance productivity of coalbed methane (CBM) wells, and hydraulic fracturing is an important method to reconstruct CBM reservoirs. The primary objective of this study is to analyze the effects of fracturing process and the natural fractures in CBM reservoir on the fracture pressure. This article takes the high rank coal mining area in the south of the Qinshui basin in Shanxi province as the study area, using the finite element numerical simulation method to calculate the coal fracture pressure under different in-situ stress and different natural fracture position. The results indicate: (1) the different types of in-situ stress field show distinct mechanism in affecting fracture pressure. As for uniform stress field, the fracture pressure increases with the confining pressure, and the rate of increase is about twice of the confining pressure; To non-uniform stress field, when a horizontal principal stress is constant, the fracture pressure decreases with the increase of horizontal main stress difference; (2) If the in-situ stress remains invariant, the more the angle formed between the natural fracture and the direction of the maximum principal stress is, the higher the fracture pressure of CBM reservoirs is, and the greater horizontal principal stress difference implies a bigger increase amplitude of fracture pressure; (3) When formation fracturing in the stratum contained different natural fractures, the new fractures either extended along the pre-existing natural fractures or are formed in another different orientation, which indicates the effect of natural fracture orientation on fracture pressure.

Service

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- Email Alert
- RSS

作者相关文章

颜志丰

琚宜文

唐书恒

侯泉林

朱宝存

王国昌

Keywords Coalbed methane development, Coal reservoir, Fracturing process, Natural cracks, Numerical simulation

Received 2012-05-14;

Fund:

国家自然科学基金项目(41030422,40972131); 国家重点基础研究发展规划(973)(2009CB219601); 国家科技重大专项课题(2011ZX05060-005; 2011ZX05039-004; 2009ZX05039-004); 中国科学院战略性先导科技专项课题(XDA05030100); 河北工程